
TÜSİAD Yönetim Kurulu Başkanı Simone Kaslowski’nin mecliste yaptığı konuşma;  

 

Beni toplantınıza davet ettiğiniz için Sayın Başkan ve Kocaeli Sanayi Odası’nın değer Meclis Üyelerine 

teşekkür ederim.  

Bu vesileyle sizleri dinleme fırsatı buldum. Kocaeli, Türkiye sanayisi açısında çok değerli bir bölgemiz. 

İhracat potansiyeli olan Kocaeli’nin  fiili ihracat rakamlarından da Türkiye’deki yerini çok çarpıcı bir 

şekilde de gözlemle  imkanı buldum. 

Üyelerinizin arasında birçok TÜSİAD üyesinin olduğunu da biliyor ve tahmin ediyorum. Birçok tandık 

isim ve firmayı burada gördüm.  

Sizlere TÜSİAD’ın ne yaptığını,  kim olduğunu çok kısa paylaşmak istiyorum.  

TÜSİAD’ın temsil ettiği yaklaşık 4 bin 500 şirket var. Sizin kadar güncel anketler yapmadık ama şu an 

yeni bir anket yapıyoruz. Birkaç sene önce topladığımız verilere göre aşağı yukarı Türkiye ticaretinin 

yüzde 80’ini temsil ediyoruz. Ödenen vergilerinin yüzde 80’ini TÜSİAD üyesi 4 bin 500 şirket  ödüyor.  

Devleti ve tarımı ayrı tutarsak istihdamın yüzde 50’sini temsil ediyor.  Kısacası kayıt içi ekonomiyi 

temsil eden bir kuruluşuz.  

TÜSİAD, 50 yıl önce 12 iş insanının ortaya koyduğu ve hala güncelliğini koruyan bir tüzükle kuruldu. 

Tüzük bir sayfalık, çok kısa ama maddelerinin bugün de imzalayabileceğimiz bir tüzük. ‘Özgürlükler 

kutsaldır’ diyerek iki kelimeyle tüzüğü özetlemişler o dönem. Biz bugün yönetim kurulu olarak; 

demokrasinin hakim olduğu, özgürlüklerin bulunduğu bir sistem, aynı zamanda düzenli bir piyasa 

ekonomisi, kurallarıyla dünyada rekabetçi olan iş dünyasını barındıran bir düzeni kurgulamaya ve 

onun her sene daha da iyi işleyebilmesi için çalışan bir düşünce kuruluşu, fikir fabrikasıyız.  

Bugün yurt dışında uluslararası birçok sivil toplum çatı örgütlerine de üye bir kuruluşuz. Avrupa’da 

Bussines Europe, Global Business Coalition gibi kuruluşlara üyeyiz. Yurt dışında birçok yerde 

bürolarımız var; Washington, Berlin, Brüksel, Paris Londra’da.  Yine birçok yerde networklerimiz de 

var; Silikon Vadisi’nde,  Sanghay’da, Körfez ülkelerinde.  

TÜSİAD’ın belki en önemli özelliklerinden biri  11 yuvarlak masanın altında 40’ın üzerinde çalışma 

grubumuz olmasıdır. Bu çalışma gruplarımız, üyelerimiz adına çalışmalar yürütüyor. 

Çalışma gruplarında da üyelerimizin  ve üyelerimizin şirketlerinde çalışan profesyoneller katkı veriyor. 

Aşağı yukarı 4 bin kişi bu çalışma gruplarında aktif rol oynuyor. Bu açıdan 4000 kişi hakikaten 

eğitimleriyle,  networkleri ve edinmiş oldukları tecrübeyle çok değerli katkıda bulunuyorlar. Ortaya 

koymuş olduğumuz raporlar,  görüşler Ankara’da her zaman çok değerli bulunuyor. Bürokrasi ve 

bakanlar, bu görüşlerin değerini ve önemini bize hatırlatıyor ve bu da bizim için bir motivasyon 

kaynağı oluyor. 

Üyelerimiz ekonominin birçok sektörünü temsil ediyor. Sanayi, finans, hizmet, turizm, enerji sektörü 

ve daha birçok sektör. Dolayısıyla tek bir çıkar grubunu gözetleyen bir sivil toplum kuruluşu değil, çok 

geniş kapsamlı bir üye grubunu temsil eden bir yapıyız. 



TÜSİAD’ın bir özelliği de uzlaşmacı kültüre sahip olmasıdır. Herhangi bir konu konuşulduğu zaman 

sadece bankacı ya da sanayici ya da enerji sektörü temsilcisi şapkasıyla bir görüş üretmiyoruz. 

Ürettiğimiz görüşler farklı sektörlerden gelen temsilcilerin uzlaşarak aldığı fikirlerdir.  

Önerileri ve raporları kamuoyuyla, meclisle, iktidar ve muhalefetle paylaşan bir kuruluşuz.   

Son zamanlarda farkındalık yaratmış olduğumuz konulara gelirsek; İstanbul Sözleşmesi’nden ayrılma 

kararı konusunda geçen yıl gündeme geldiğinde ‘kurum olarak bu kırmızı çizgimizdir’ diye Ankara ile 

paylaşmıştık. İstanbul Sözleşmesi’nden ayrılma kararından vazgeçilmesini, Türkiye ile ilgili yanlış bir 

imaj yarattığını  söylüyoruz. Ayrıca mecliste genç kızların evliliğine de belki müsaade edebilecek 

öneriler olmasının kabul edilemez bir durum olduğunu da Ankara ile paylaştık.  

Diğer bir konuda çevre politikaları. Kaynakların kullanımının sürdürülebilir olması önemli. 

Denizlerimizin, derelerimiz, nehirlerimiz, ormanlarımız korunmalı. Pandemi döneminde tüm dünyada 

çevre konusu ön plana çıktı. Özellikle iklim değişikliğiyle mücadele konusu dünyanın gündeminde. 

Avrupa, krizi bahane ederek bu konuyu ötelemek yerine iddialı bir şekilde hedefleri erkene aldı. 

Bu anlamda Paris Anlaşması, Cumhurbaşkanımız tarafından imzalandı ancak meclis tarafından 

onaylanmadı. Bu yıl TÜSİAD olarak üyelerimizin büyük çoğunluğunun görüşlerini destekleyen yeni bir 

pozisyon almaya karar verdik. Ve bu anlaşmanın meclis tarafından özellikle ‘COP26’ toplantısı 

öncesinde onaylanması gerektiğini tekrar hatırlatıyoruz. 

Uzun senelerden beridir AB ile müzakereler yapılıyor. 20-30 yıl önce gelişmiş ülkeler için Türkiye 

olarak  farklı bir statüye alınmıştık ancak dünya değişti. Kimse bizim gibi gelişmekte olan ülkelere 

yardım etme beklentisinde değil. Burada önemli olan konu bizim de birçok ülke gibi karbon nötr olma 

hedefimizi ortaya koymalı, konunun kamu ve özel sektör tarafından benimsenmesini sağlamalı ve yol 

haritasına sahip olmalıyız.  

Bu şu açıdan da önemli; bizim en büyük pazarımız olan Avrupa ile Gümrük Birliği’nin 

modernizasyonunu konuştuğumuzda tarım sektörünün, hizmetler sektörünün, kamu alımlarını dahil 

edebilmesini savunuyorduk. Anlaşmazlıkların giderilebilmesi için mevcut Gümrük Birliği’nin 

modernizasyonunu savunuyorduk. Bugün durum biraz farklı, yeşil mutabakat kurallarını ve dijital 

düzenlemeleri benimsemez ve bu değişimin bir parçası olmazsak çok yakın dönemde sanayi ürünleri 

ihracatımız sınırdaki karbon vergileriyle karşılaşabilir. Böyle bir durumda da mevcut Gümrük Birliği’nin 

kapsadığı sanayi ürünlerinin ihracatı bile tehlikeye girebilir. Bu açıdan bu fevkalade önemli bir konu.  

Ekonomi konusunda da birkaç tespit yapmak istiyorum. 2001-2002 rakamlarımıza baktığımızda 

ortalama kişi başına düşen milli gelirimiz OECD’nin ortalamasının yüzde 18’ine denk geliyordu. 2013 

senesine geldiğimizde çok istikrarlı ve sağlıklı bir büyüme yaşadık, OECD’nin ortalamasının yüzde 

34’üne ulaştık. O dönemde AB ile adaylık süreci de çok aktif bir şekilde konuşuluyordu. Birçok 

kurumumuz belli kurallara göre bağımsız bir şekilde çalışmaya başlamıştı. 

2013-2020 arası ise maalesef istikrarlı bir şekilde fakirleştik. Milli gelirimizi kişi başı 12 bin dolarlardan 

8 bin dolarlara düştü. Bu OECD’nin ortalamasının yüzde 22’si demek. Çok çarpıcı bir rakam bu. Yüzde 

18 ile başlayıp, yüzde 34’e çıktık ve sonra yüzde 22’ye düştük.  

Yatırım, istihdam ve ihracat kapasitemizin daha da yüksek oranlara gelebilmesi için ki buna ciddi 

ihtiyacımız var, yabancı sermayeyi Türkiye’ye getirebilmek gerekiyor. Bunun için de finansal istikrara 



sahip olmamız gerektiğini düşünüyoruz. Finansal istikrar da öncelikle fiyat istikrarıdır.  İş dünyasının 

ve toplum tüm kesimlerinin bir şekilde bu yönetime güven hissettikleri bir ortama ihtiyacı var. 

Öngörülebilirliğin olduğu bir ortam gerekiyor. Bunun önemini son bir yılda görme ve deneyimleme 

fırsatına sahip olduk.  

Kasım ayında Merkez Bankası Başkanı’nın değişmesiyle ortaya konulan para politikası ve mali konular 

çok daha Ortodoks politikalar olduğu için piyasalar hemen bir tepki verdi. TL değerlendi. Yabancı 

kaynakların bize olan maliyeti düştü. En önemlisi orta ve uzun vadede TL’nin finansman maliyeti 

düştü. Bunlar bizim için önemliydi. Ancak mart ayında, bir cumartesi sabahında İstanbul 

Sözleşmesi’nden çıkacağımızı öğrendik.  Ve o zamana kadarki ekonomik politikalara ne kadar bağlı 

kalacağımız konusunda piyasalarda bir endişe duyuldu.  

Türk parası bugün tarihimizin en düşük değerinde. Aynı zamanda istihdam konusunda büyük 

sorunlarımız var. Çalışabilecek kesimin 3’te 1’i işsiz. İşsizlik rakamlarımız yüzde 25-30 bandına 

oturmuş oldu. Enflasyondaki beklentiler oldukça olumludan olumsuza dönüştü. Dünyadaki enflasyon 

beklentileri de yükseldi. Emtia fiyatları da aşırı bir şekilde arttı, kur geçişkenliğinden dolayı ekim-

kasım aylarına kadar enflasyonun düşemeyeceği, erken bir faiz düşüşü olduğu taktirde de bizim 

büyümemizi finanse edecek kaynakları bulmakta zorlanabileceğimizi görüyoruz. Bir risk ortamı 

görüyoruz.  

Dolayısıyla finansal istikrar bizim için en öncelikli konu. Bunu sağlayabilecek yaklaşım yeraltı 

kaynaklarındaki buluşlar vs. değil, daha ziyade kurumsuzlaşma trendini tam tersine çevirip 

kurumlarımızı güçlendirmekten ve kurallı çalışmalarını sağlamaktan geçiyor. Dünyada bunun 

örneklerini görüyoruz, böyle çalışan kurumlar kalkınmada ve refah ortamı yaratmada daha başarılı 

oldu.   

Bunun yanında tabii ki insanımızın, çalışanlarımızın, öğrencilerimizin, gençlerimizin eğitimine önem 

vermeliyiz. Dijital dönüşüm ile yeşil dönüşüm yaşadığımız dönemde ihtiyaç duydukları, duyacakları 

sosyal, fen ve analitik becerileri onlara verebilecek bir eğitim sistemine sahip olmalıyız.  

Teknolojiye her zamankinden daha fazla Ar-Ge yatırımı yönlendirmeliyiz. Bizimle eş zamanlı şekilde 

tüm dünya yeşil dönüşümü sağlayacak teknolojilerin arayışında. Çevreye duyarı olmak eskisi gibi 

yüksek kaynaklar gerektirmiyor, teknolojiler çok gelişti.  

Çok önemsediğimiz son bir noktaya da değinmek istiyorum; Ankara’da yapmış olduğumuz 

görüşmelerde de bunu paylaşıyoruz. Kısa vadeli politik gündemlerin,, orta ve uzun vadedeki 

rekabetimizi olumsuz etkilemesinin önünü almamız lazım. Günü kurtarmak için alınan kararların uzun 

vadeli sorunlar yaratacağını paylaşmaktan çekinmemeliyiz. Stratejik bir bakış açısını kesinlikle 

korumamız lazım.  

Biz bu konudaki görüşlerimizi sıklıkla basınla, akademik dünya ve kamuyla paylaşıyoruz. Pandemi 

dönemi birçok zorluklar ve eşitsizlikleri ortaya koysa da bu dönem pek çok fırsat da barındırıyor. 

Umudumuzu  kaybetmememiz gerekiyor. Tam aksine bu yolda çalışmalı, düşüncelerimizi 

paylaşmaktan çekinmemeliyiz.  

 


